
Til: Omsorg og ældre 

Høringssvar fra Seniorrådet i Frederikssund Kommune 2024 

Seniorrådet har følgende kommenterer til dagsordenen til mødet i Omsorg og ældre den xxx 

2024 

Punkt Bemærkninger 
77. Beslutning om 
budgetopfølgning 
30.09.2024 

00.30.14-Ø00-63-23 

I sagen præsenteres en prognose for det forventede forbrug 
inden for Omsorg og Ældre i 2024. 

Administrationen indstiller over for Økonomiudvalget og Byrådet, 
at der gives en tillægsbevilling på 4,3 mio.kr., og at der gives en 

tillægsbevilling svarende til et mindreforbrug på 1.8 mio. kr. på 
bruttoanlægsudgifterne i 2024, som overføres til 2025. 
Seniorrådet tager indstillingen til efterretning 

 

 78. Orientering om 
tendenser og 
udviklinger - 
Ledelsesinformation 
på ældreområdet  

29.00.00-A00-6-24 

Ledelsesinformation inkl.  3 kvartal, viser at der er 

budgetudfordringer pga.: 

• Stigende behov for personlig og praktisk hjælp 
• Døgnplejens budget er udfordret 

• Pres på plejehjemmenes budgetter 

• Udvikling i antal borgere på venteliste til plejehjem 
 

Merforbruget på plejehjemmene i 2023 har forårsaget en kraftig 
opbremsning, med færre medarbejdere i dagtimerne, mindre brug 

af eksterne vikarer og der arbejdes med at tilpasse normeringen 
til budgettet. Samtidig er kompetenceudvikling og uddannelse 
skåret ned til et minimum. 

 
Det betyder bl.a. at der er flere ufaglærte ansatte, hvilket giver et 
enormt pres på de faglærte ansatte. 

Seniorrådet er informeret om, at ofte hænder at der kun én 
uddannet SOSU og derudover nogle timelønnede ufaglærte på 
arbejde i weekenderne. 

Det lægger enormt pres på det uddannede personale, - og kan 
kun give et dårligt arbejdsmiljø for alle. Flere går hjem fra arbejde 
med en følelse af at beboerne ikke har fået den pleje de har 

behov for. 
Seniorrådet vil anbefale at der afsættes økonomi så der er 
økonomi til at ansætte uddannet personale. 

 

http://mio.kr/


79. Beslutning om 
omlægning af 
rengøring for borgere 
i eget hjem, jf. 

budgetaftale 2025-28 

27.03.00-A00-1-24 

Selvkørende støvsugere/gulvvaskere er fint i boliger, der er 
indrettet til sådanne hjælpemidler, men mange ældre har 
indretning, som ikke muliggør brug af sådanne maskiner, også 

ældre uden kognitive udfordringer! Derudover skal maskinen tit 
tømmes og renses, hvilket kan være besværligt for borgere med 

bevægelsesbesvær. 
 
Indkøb af disse hjælpemidler forventes borgeren selv at foretage. 

Den gruppe medborgere, der her er tale om, vil have 
overordentligt vanskeligt ved at varetage en sådan opgave. 
Det er heller ikke alle pensionister der har penge til at investere i 

en robotstøvsuger. Derfor ville det være forudseende at indtænke 
Ældreministerens forslag om at kommunerne kan betale for 
robotstøvsugeren. 

 

80. Beslutning om at 
ændre 
kvalitetsstandarden 
for indkøbsordning til 
borgere i eget hjem, 
jf. budgetaftale 2025-
2028 

27.36.04-G01-9-24 

Administrationen vurderer ganske vist ikke at inddragelse er 
relevant i denne sag; men Seniorrådet vil alligevel gerne bidrage 
med et par kommentarer. 

Ændringen, som er en konsekvens af budgetaftalen, skal 
naturligvis fremgå af kvalitetsstandarden. Seniorrådet anbefaler i 
den forbindelse, at udgiften til borgerne anføres med det korrekte 

beløb, kr. 52,00 pr. måned, som det klart fremgår af 
sagsfremstillingen og orienteringsbrevet til de berørte borgere og 
ikke kr. 59,00. 

Seniorrådet anbefaler ligeledes, at lejligheden samtidig benyttes 
til at ændre det anvendte kancellisprog til et venligere 
hverdagssprog. 

Forventningen om, at man i husstanden har teknologier som 
smartphone, tablet eller pc til rådighed bør udgå af 
kvalitetsstandarden. 

 
Til orientering stiller Seniorrådet sig stadig tvivlende overfor 

værdien af at opnå den relativ lille, årlige besparelse på ca. kr. 
140.000,00 når herfra skal trækkes administration og andre 
afledte omkostninger. 

 

81. Beslutning om 
digital valgløsning til 
seniorrådsvalg 2025 

84.12.00-A26-1-24 

Seniorrådet beder politikerne genlæse vores høringssvar fra møde 

15. august 2024. 
Seniorrådet vil dog tilføje, at det nye valgsystem også har en 
række besparelser af personaletimer, da systemet laver alle de 

optællinger og beregninger, der måtte være behov for, hvilket er 
personaletungt og derfor vil blive en stor hjælp. 

Seniorrådet forventer, såfremt udvalget imødekommer vores 
ønske, at den praktiske afvikling af valghandlingen og servicen 
overfor de ældre medborgere med forskellige handicaps, vil blive 

afviklet digitalt til stor glæde for alle involverede. 



82. Orientering om 
status på beboer- og 
pårørenderåd på 
kommunens 

omsorgscentre 

27.42.00-A26-7-22 

Seniorrådet ser det som positivt at det gennemføres en 
organiseret fastsat procedure for pårørenderåd ved kommunens 
plejehjem. 

 
Herunder også Beboer- og pårørenderådets opgaver ifølge 

beskrivelsen. 
 
Det er ligeledes positivt, og i tråd med Seniorrådets forventninger 

at der afholdes et årligt dialogmøde med Seniorrådets deltagelse. 
 
Herudover er det så et ønske, såvel med henblik på kontinuitet 

som mere fortløbende information et varmt ønske om at det også 
gives mulighed for Seniorrådet at udpege en kontaktperson fra 
Seniorrådet der adjungeres - uden stemmeret - med ret at 

deltage i de enkelte beboer- og pårørenderåds arbejde i 
forbindelse med disses møder.  Udover indsigt i aktuelle sager og 
spørgsmål som i det løbende kan have betydning for Seniorrådets 

arbejde ville dette jo i en højere grad bidrage til Seniorrådet kan 
behandle og nærmere følge op på f eks sager der er fælles for 
alle, eller flere, af beboer- og pårørenderåd 

 

83. Orientering om 
status for samling af 
de midlertidige 
pladser samt flytning 
af dele af 
genoptræningen til 
Frederikssund 
Hospital 

29.00.00-A00-22-23 

Seniorrådet er enigt i at afvente flytningen af de 7 aflastnings- og 
ventepladser, til den politiske aftale om sundhedsreformen er på 
plads. 

 

På Seniorrådets vegne 

 

Lissi Gyldendahl 
formand 
 


